
PETICIJA MITJE FERENCA V ODBORU ZA PETICIJE V EVROPSKEM 

PARLAMENTU 

 

Nisem članica Odbora za peticije v Evropskem parlamentu, zato nisem bila 
seznanjena, da bo v torek, 14. februarja 2024, ta odbor razpravljal o peticiji Mitje 
Ferenca v zvezi z reševanjem problematike o ohranjanju spomina na žrtve 
povojnega komunističnega obdobja v Sloveniji. Isti dan sta zasedala oba moja 
odbora in sem se udeležila sej in glasovanj v teh odborih. Ko sem dobila vprašanje 
novinarke RTV Slovenija v zvezi s predstavljeno peticijo v pristojnem odboru, smo 
odgovorili naslednje:  
 
»Delo evropske poslanke Ljudmile Novak ni v ničemer povezano z Odborom za 
peticije v Evropskem parlamentu. Kljub temu pa v nadaljevanju evropska poslanka 
Ljudmila Novak sporoča naslednje:  
 
Obžalujem, da je ta tema uvrščena na dnevni red Odbora za peticije v Evropskem 
parlamentu. Menim, da je problem pobojev, pokopa in spomina na slovenske 
povojne in medvojne žrtve problem, ki bi ga morali najprej z vsem spoštovanjem do 
žrtev reševati v Sloveniji in ne na evropski ravni.  
 
Kot nosilka slovenskega Zakona o prikritih grobiščih in pokopu žrtev pa si želim, da 
bi bile vse žrtve medvojnih in povojnih pobojev pokopane na dostojen način in tudi 
na ljubljanskih Žalah. Žrtvam ne smemo odrekati pravice do groba in dostojnega 
spomina. Ob dnevu spomina na žrtve totalitarnih režimov pa se moramo spominjati 
vseh žrtev s pieteto in željo, da v prihodnosti ne bi prišlo do podobnih dejanj in 
zločinov. V nobenem primeru pa ne odobravam zlorabe te teme za notranjepolitični 
ideološki boj.« 
 
Kot je znano, smo prav v NSi leta 2015 skupaj z Mitjo Ferencem in Pavlom 
Jamnikom, oba iz Komisije za reševanje vprašanj prikritih grobišč, pripravili Zakon o 
prikritih grobiščih in pokopu žrtev. Zakon je podprla stranka SMC, predsednik vlade 
Miro Cerar je zanj zagotovil tudi proračunski denar. Zato je Komisija začela 
pospešeno izkopavati in urejati številna prikrita grobišča.  
 
SDS se je pri glasovanju za zakon vzdržala, na terenu pa so pred sprejemom 
zakona organizirali okrogle mize proti zakonu in širili zlonamerno propagando proti 
NSi. SDS žrtve ves čas izrablja za svoj ideološki boj, s čimer neti sovraštvo med 
ljudmi in spodbuja nenehne delitve v družbi, ne da bi želel v resnici ustrezno rešiti to 
problematiko. Tudi v Sloveniji je bil 23. avgust razglašen kot spominski dan na žrtve 
vseh totalitarnih režimov. V NSi smo ga med prvimi obeleževali na Zborih za 
vrednote in opozarjali na pomen in vsebino tega dne.  
 
Peticijo Mitje Ferenca, ki jo je vložila Romana Tomc in jo je obravnaval Odbor za 
peticije, razumem  kot novi manever SDS za ideološke delitve in nabiranje političnih 
točk pred volitvami. Pri tem pa sama ne želim sodelovati in prilivati olja na ogenj v 
slovenski družbi. Že večkrat pa sem javno izrazila svoje mnenje, da si vse žrtve 
zaslužijo grob in dostojen pokop na primernem mestu in tudi na ljubljanskih Žalah.  
 
Zelo cenim delo Mitje Ferenca in celotne Komisije, s katero sem tudi sama dobro 
sodelovala in z zakonom občutno pripomogla k reševanju te problematike. 



Razumem tudi nemoč Komisije, ki ne more zagotoviti pokopa žrtev v Ljubljani. Zato 
bi se morala s to tematiko ukvarjati slovenska politika in civilna družba na spodoben 
in civiliziran način. 
 
Ljudmila Novak 
poslanka v Evropskem parlamentu 


